
 

          Please send your application documents or questions by 28.05.2025  

          at bewerbung@iom-leipzig.de with the ID: 10-2025-WMA-WD  
          in a single PDF file.  
  

          The applicant agrees to the storage/processing of personal data   
          data (Art. 13 DSGVO) for the purpose of selecting applicants.  

   
Leipzig, 30.04.2025   

  

 
The Leibniz Institute for Surface Engineering (IOM) in Leipzig is seeking to fill 
the following position for a limited period of 36 months from 01.08.2025: 

Research assistant with the possibility of pursuing a doctoral degree (m/f/d) 

 
The Leibniz Institute for Surface Engineering (IOM) is researching new functional and precision surfaces for applications of 
high societal relevance and emerging technologies. One key focus of IOM is on fundamental physical and chemical processes 
using ions, electrons, plasmas and photons. We are part of the Leibniz Association, one of the four major non-university 
science organizations with 97 institutes in Germany. 

 
The work is carried out within the framework of the Marie Skłodowska-Curie doctoral training network PhotoBrane ("Photo-
tuning membranes for molecular separation") within the framework of Horizon Europe. PhotoBrane is at the forefront of 
innovation, developing next-generation phototunable and photoregenerable membranes. These breakthrough membranes 
can transform industries such as energy conversion, biomedical applications, water treatment, and environmental protection 
by improving selectivity, permeability, and operational longevity. The proposed project " Spectroscopic characterization of 
switching mechanisms and transient membrane properties" deals with the optical spectroscopic characterization of polymer 
membranes, their macroscopic properties and the molecular switching behavior underlying light-control of the membrane 
properties. 

 

We offer you: 

 An exciting role with diverse activities in an interdisciplinary working environment, along with the possibility 

of pursuing a doctorate 

 Research activity for 36 months 

 Attractive salary plus allowances package according to the Marie Skłodowska-Curie/ Innovative Training 

Networks rules 

 Flexible working hours (40 hours/week) 

 A wide range of offerings to support work-life balance 

 

Your tasks: 

 Spectroscopic characterization of molecular photoswitches in polymer membranes 

 Investigation of (transient) wetting behavior of photoactive polymer membranes 

 Studies on molecular transport properties in membranes 

 Cooperation with European partner institutions, including in the context of research trips 

 

Our requirements: 

 Completed Master's degree in chemistry or physics 

 Previous knowledge in optical spectroscopy and / or polymer chemistry 

 Interest to work in an international and interdisciplinary team 

 At the time of recruitment, you have not resided in Germany for more than 12 months in the last 3 years or 

have carried out your main activity (work, studies, etc.) in Germany  

 Willingness to integrate into an interdisciplinary and international research group  

 Goal-oriented way of working and pragmatic attitude as well as high ability to work in a team  

 Secure IT user skills 

 Very good written and spoken English skills 
 

Severely handicapped persons will be given preferential consideration if they are suitable in terms of health and 
skills. If you require special adjustments in your working environment for inclusive working, please do not hesitate 
to contact us. The IOM attaches great importance to the professional equality of women and men and therefore 
strongly encourages qualified women to apply. The compatibility of career and family is specifically promote 

 



 

          Bewerbungsunterlagen oder Rückfragen senden Sie bitte bis 28.05.2025 

          an bewerbung@iom-leipzig.de mit der ID: 10-2025-WMA-WD  
          in einer zusammengeführten PDF-Datei. 
  

          Der/ die Bewerber/in erklärt sich mit der Speicherung/ Verarbeitung personenbezogener  
          Daten (Art.13 DSGVO) zweckgebunden zur Bewerberauswahl einverstanden. 
 

          Leipzig, 30.04.2025 
 

 

Am Leibniz-Institut für Oberflächenmodifizierung e.V. (IOM) in Leipzig                                          
ist ab dem 01.08.2025 folgende Stelle befristet für 36 Monate zu besetzen: 

Wissenschaftliche*r Mitarbeiter*in mit der Möglichkeit zur Promotion (m/w/d) 
 

Das Leibniz-Institut für Oberflächenmodifizierung (IOM) erforscht neue Funktions- und Präzisionsoberflächen für 
Anwendungen von hoher gesellschaftlicher Relevanz und innovative Technologien. Dabei liegt ein Fokus auf grundlegenden 
physikalischen und chemischen Prozessen unter Benutzung von Ionen, Elektronen, Plasmen und Photonen. Wir sind Teil der 
Leibniz-Gemeinschaft, einer der vier großen außeruniversitären Wissenschaftsorganisationen mit 96 Instituten in 
Deutschland. 

 

Die Arbeiten werden im Rahmen des Marie-Skłodowska-Curie-Doktorandenausbildungsnetzwerks PhotoBrane ("Photo-
tuning membranes for molecular separation") im Rahmen von Horizon Europe durchgeführt. PhotoBrane steht an der Spitze 
der Innovation und entwickelt photoabstimmbare und photoregenerierbare Membranen der nächsten Generation. Diese 
bahnbrechenden Membranen können Branchen wie Energieumwandlung, biomedizinische Anwendungen, 
Wasseraufbereitung und Umweltschutz verändern, indem sie die Selektivität, Durchlässigkeit und Betriebslanglebigkeit 
verbessern. Das beantragte Projekt "Spektroskopische Charakterisierung von Schaltmechanismen und transienten 
Membraneigenschaften" befasst sich mit der optisch-spektroskopischen Charakterisierung von Polymermembranen, ihren 
makroskopischen Eigenschaften und dem molekularen Schaltverhalten, das der Lichtsteuerung der Membraneigenschaften 
zugrunde liegt. 

 

Wir bieten Ihnen: 

 Eine spannende und abwechslungsreiche Tätigkeit in einem interdisziplinären Arbeitsumfeld und der 

Möglichkeit zur Promotion 

 Forschungstätigkeit für 36 Monate 

 Attraktives Gehalts- und Zulagenpaket nach den Regeln der Marie-Skłodowska-Curie/Innovative Training 

Networks 

 Flexible Arbeitszeiten (40 Stunden/Woche) 

 Vielfältige Angebote zur Unterstützung der Vereinbarkeit von Beruf und Familie 

 

Ihre Aufgaben: 

 Spektroskopische Charakterisierung von molekularen Photoschaltern in Polymermembranen 

 Untersuchung des (transienten) Benetzungsverhaltens von photoaktiven Polymermembranen 

 Untersuchungen zu molekularen Transporteigenschaften in Membranen 

 Zusammenarbeit mit europäischen Partnerinstitutionen, auch im Rahmen von Forschungsreisen 

 

  

Unsere Anforderungen: 

 Abgeschlossenes Masterstudium in Chemie oder Physik 

 Vorkenntnisse in optischer Spektroskopie und/oder Polymerchemie 

 Interesse an der Arbeit in einem internationalen und interdisziplinären Team 

 Sie haben sich zum Zeitpunkt der Einstellung in den letzten 3 Jahren nicht länger als 12 Monate in 

Deutschland aufgehalten oder Ihre Haupttätigkeit (Arbeit, Studium etc.) in Deutschland ausgeübt  

 Bereitschaft zur Integration in eine interdisziplinäre und internationale Forschungsgruppe  

 Zielorientierte Arbeitsweise und pragmatische Einstellung sowie hohe Teamfähigkeit  

 Sichere IT-Benutzerkenntnisse 

 Sehr gute Englischkenntnisse in Wort und Schrift 
 

Schwerbehinderte werden bei gesundheitlicher und fachlicher Eignung bevorzugt berücksichtigt. Falls Sie 
spezielle Anpassungen in Ihrem Arbeitsumfeld für ein inklusives Arbeiten benötigen, sprechen Sie uns gerne an. 
Das IOM legt Wert auf die berufliche Gleichstellung von Frauen und Männern und fordert deshalb qualifizierte 
Frauen nachdrücklich auf, sich zu bewerben. Die Vereinbarkeit von Beruf und Familie wird gezielt gefördert. 
 
 

mailto:bewerbung@iom-leipzig.de

